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اسحـق ارزانـی

اقتصادی

گــروه اقتصادی - بر اســاس 
آخریــن آمارهــای موجــود، تعداد 
ایرلاین های ایرانی ۲۱ مورد اعلام شده  
اســت، اما برخی از ایــن ایرلاین ها به 
دلیل فقدان کیفیت لازم و عدم رعایت 
اســتانداردهای داخلــی و خارجی، 

نبودشان بر موجودیت شان ارجحیت 
دارد، بنابرایــن حیف اســت که آنها را 

حتی ایرلاین بنامیم.
وضعیت بیشــتر این ایرلاین ها به 
گونه ای اســت که با وجود کمک های 
بزرگ دولتی، بازهم زیان ده هستند. اما 
در کمال تعجب دولت ها حاضر به قطع 
کمک  رســانی به این ایرلاین ها و ادغام 

آنها با ســایر ایرلاین های دیگر نیستند 
تا از این طریق "شــاید" حداقل زیان 
کمتری داشــته باشند. باید از مسئولان 
مربوطه پرســید صاحبان ســفره های 
ایرلاین های زیان ده چه کسانی هستند 
که هیچ کــدام از دولت هــا حاضر به 
قطع کمک های خود به آنها نیســتند؟ 
واقعا چرا یارانه ی سوختی که می تواند 

ایرلاین هــای بزرگتر و کمتر زیان ده را 
یاری کند تا از این طریق خدمات بهتری 
به مســافران ارائه کنند هر ساله باید در 
اختیار چنین ایرلاین های بی کیفیت و 
کوچکی قــرار بگیرد؛ ایرلاین هایی که 
هیچ ماه و ســالی را ســراغ نداریم که 

فریاد مســافران علیه شان بلند 
نشود. البته ایرلاین های بزرگ 
هم چنــدان فرقــی ندارند اما 
شــاید بتوان با ادغام کوچک ها 
و بزرگ هــا وضعیت مخرب 
صنعت هوایی کشور را مقداری 
ترمیم کرد. البته مدیریتِ چنین 
ایرلاین هایِ زیان سازی، همواره 
برای کج  کارکردی خودشــان 
تحریم هــا را بهانه می کنند و 
معمــولا با چنیــن حیله ای در 

پســتویِ فقدانِ توانمندی های شان جا 
خوش می کنند. همفکران این افراد نیز 
همان کسانی هســتند که ضمن ورود 
هواپیماهای برجامی به کشــور، انتقاد 
ســر می دادند که کشــور چه نیازی به 
هواپیما دارد! کشــور نیازی به هواپیما 
ندارد اما چگونه است که نیاز به ایرلاین 
و فرودگاه دارد؟ سوال اینجاست که چرا 
با خرید هواپیما مخالفند اما با تاسیس 

فرودگاه بدون هواپیما موافقند؟
اگــر خریــد هواپیما بــرای این 
شرکت ها به مثابه دستوری قطعی قابلیت 
اجرایی داشت، اولین معنای آن کاهش 
سود جیب مدیران آن بود همان سودی 
که می بایست صرف ناوگان شان کنند 

تا کیفیت معیوب خود را افزایش دهند 
اما در عوض در جیب شخصی شــان 
نگهداری می کنند؛ یعنی همان جیبی که 
غالبا از پرداخت مالیاتش هم گریزانند. 
علت رشد قارچ گونه این ایرلاین هایِ 
بی خاصیت که بــا مدیریتی بی کفایت 

میزبانی می شــوند، هر چند می تواند 
متعدد باشد اما بدون شک یکی از دلایل 
مهمِ آنرا می شود در صدور مجوزهای 
فله ای تأســیس ایرلاین ها، آنهم بدون 
رعایت معیارهای لازم  دانست. ماحَصَل 
ظهور ایــن ایرلاین ها در چنین فضای 
غیرشفافی، سوء استفاده از منابع دولتی 
همچون سوخت ارزان ، تسهیلات مالی 
و سایر حمایت های دولتی خواهد بود. 
لذا بی پرده باید گفت حامیان و موافقان 
تاســیس ایرلاین های جدیــد در اکثر 
موارد)اگر بی ســواد نباشند( مطمئنا به 
فکر جیب شــخصی خود و هم فکران 
خود هستند. اکنون همان سیستمی که 
بذر این شجره ی زقوم را کاشته، در این 

اندیشه  است که چگونه می تواند درآمد 
یــک ایرلاین را با دارایــیِ چند فروند 
هواپیمــایِ قراضه ی خــارج از رده ی 
روســیه، چند برابر کند. بهترین گزینه 
بــرای افزایش درآمد ایــن ایرلاین ها، 
کاشت بذری بی حاصل به نام "تاسیس 
فرودگاه" اســت و عجیب 
اینکه تا حد بســیار زیادی 
هم موفق شــده اند و کسی 
هم جلودارشــان نیســت. 
چراکه به هر ناکجاآبادی که 
می رسند، می خواهند آنرا با 

تاسیس فرودگاه آباد کنند.
که  فرودگاه هایی  چه 
عنوان بین المللی بر پیشانی 
شان حک شده اما حتی در 
تامین پروازهای داخلی شان 
هــم وامانده اند. ســال ها پیش عباس 
آخوندی، طی یک آمار تکان دهنده ای 
گفته بود که حدودا ۱۳ فرودگاهِ غیرفعال 
در کشور وجود دارد. مشخص نیست 
که چرا فلان استان همجوار تهران باید 
دارای فرودگاه باشد؟ استانی که اکنون 
کارشناســان مربوطه، تاسیس فردوگاه 
را در آن بــه لحــاظ اقتصادی به صرفه 
نمی دانند. اما سوال اساسی تر این است 
که پشت این تصمیمات غیرقابل توجیه 
چه کســانی هستند؟ چرا ضمن چنین 
پروژه های نامعتبری هیچ مســئولی به 
افکار عمومی پاسخ نمی دهد و چرا پای 

آنها به دادگاه باز نمی شود؟
به عنوان مثــال؛ فردوگاهی مثل 

فردوگاه بین المللی همدان که حتی در 
تامین مسافران داخلی هم مشکل دارد، 
چرا باید برای نگه داشــت آن، مجددا 
هزینه های کلانــی صورت بگیرد؟ آیا 
برای اینکه مســئولان مربوطه دریابند 
این فرودگاه ۸۰ ســاله نمی تواند مورد 
اقبال قرار گیرد، باید هزینه های بیشتری 
خرج شود؟ بخش تاسف بار این ماجرا 
زمانی به چشــم می آید کــه می دانیم 
یک رســانه ی خاص که از قضا آن هم 
بین المللی است و از بیت المال ارتزاق 
می کند، چنــد مدت پیش این فردوگاه 
را زیــان ده معرفی کــرده و یک فصل 
انتقــادی در باب آن گشــوده بود. ولی 
اکنون تریبونی برای مسئولانی شده که 
می خواهند مجدد نبش قبر کنند تا شاید 
این مرده ی ۵۰ ساله را زنده کنند.بحث ما 
تنها همدان نیست و قصد نداریم برخی 
از مسئولان خوش نیت را هم مسئولانی 
با سوء نیت معرفی کنیم. اما همانگونه که 
در منابع اســلامی ما نیز آمده باید کار را 
به اهلش سپرد. ما در مورد ایرلاین ها و 
فردوگاه ها، "همدان ها" داریم. این یک 
واقعیت است که زمانیکه مردم وضعیت 
اقتصادی مناسبی نداشته باشند، هیچگاه 
برای مســافرت های خــود حاضر به 
هزینه  های کلان نمی شــوند. حتی در 
کشــورهای پیشــرفته که مردمان شان 
وضعیت اقتصادی بهتری دارند، بازهم 
در موارد متعدد، از گزینه های جایگزینی 
همچون اتوبوس و قطــار که ارزان تر 
هستند استفاده می کنند. اما در ایران چرا 

برخی نمی خواهند ببینند و بشــنوند؟ 
واقعا هدف آنها چیســت و چه کسانی 

به چنین مسئولانی مشاوره می دهند؟
مــا نمی گوییم دســت از ناوگان 
هوایی کشــور بردارید؛ دست بر قضا 
ســخن اصلی مان این اســت که بیش 
از پیــش باید به ناوگان هوایی کشــور 
رسیدگی شــود. اما نه از طریق صدور 
مجــوز بــه ایرلاینی که بــا چند جین 
هواپیمای ۲۵ ســاله درخواست مجوز 
می دهد؛ اما نه با تاســیس فرودگاهی 
جدید. هزینه های جــاری را می توان 
ســمت نوســازی ناوگان موجود برد. 
می تــوان هواپیماهــای جدیدتــری 
خریداری کرد و فرودگا ه های موجود 
را هم بازسازی کرد. اصلا زیبنده ی یک 
فرودگاه بین المللی نیســت که شکل و 
ظاهرش در حد یک رستوران بین راهی 
باشــد، شکل و ظاهر یک فرودگاه باید 
فرودگاهی باشد. به جای صدور مجوز 
دوســتانه  به ایرلاین های بی خاصیت و 
فاقد کیفیتِ مناسب و همچنین تاسیس 
فرودگاه هــای بدون مســافر، همین 
وضعیت موجــود را اگر بتوانیم ارتقاء 
دهیــم، به ناگاه خواهیــم دید که مردم 
چگونه از یک ایرلاین و یک فرودگاه با 
کیفیت حمایت خواهند کرد. آخر کلام 
اینکه  آنچه که هر شهری به آن نیاز دارد 
ورزشگاه است؛ ترمینال اتوبوس رانی 
اســت؛ قطار و راه آهن است؛ ساخت 
کارخانه و دانشــگاه با کیفیت است نه 

فرودگاه بدون هواپیما!

ادغام ایرلاین ها یا ورشکستگی؟!
وضعیت بیشتر ایرلاین ها به گونه ای است که با وجود کمک های بزرگ دولتی، بازهم زیان ده هستند. اما در کمال تعجب 

دولت ها حاضر به قطع کمک  رسانی به این ایرلاین ها و ادغام آنها با سایر ایرلاین های دیگر نیستند تا از این طریق "شاید" حداقل 
زیان کمتری داشته باشند.

افزودن مرزهای دوغارون و میرجاوه به اتصال ریلی با پکن؛

جزئیات راه اندازی قطار ایران و چین
گــروه اقتصادی -  رئیس اتاق مشــترک بازرگانــی ایران و چین 
گفــت: در آینده مرزهای دوغارون و میرجاوه هم به نقاط ورود قطارهای 
چیــن به ایران اضافه می شــوند تا هم به عنوان مســیر ترانزیت به دیگر 
 کشــورها اســتفاده شــود و هم برای انتقال بار به ایران مورداستفاده قرار 

بگیرد.
مجیدرضا حریری، رئیس اتاق مشترک بازرگانی ایران و چین درباره 
حمل ریلی بار میان ایران و چین توضیح داد: از ســال ۲۰۱۵ تاکنون تردد 
قطارهای باری بین ایران و چین فعال اســت و خطوط ریلی که این قطار 
بــر آن حرکت می کند می تواند از ایران تا غربی ترین بنادر اروپایی امتداد 
پیدا کند، این قطارها همچنین می توانند از چهار نقطه مرزی شــرق کشور 
به ایران وارد شوند و از نواحی غربی از ایران خارج شوند، بنابراین اکنون 
امکان ورود این قطارها از مرزهای اینچه برون و سرخس وجود دارد و در 
آینــده مرزهای دوغارون و میرجاوه هم به نقاط ورود این قطارها به ایران 
اضافه می شــوند تا هم به عنوان مســیر ترانزیت به دیگر کشورها استفاده 

شود و هم برای انتقال بار به ایران مورداستفاده قرار بگیرد. 
وی افزود: در حال حاضر سالانه یک تا دو قطار از مسیر اینچه برون 
به چین می رود اما مســاله این جاســت که برنامه منظم برای انتقال بار از 
ایــران به چین و برعکس وجود نــدارد، این ناهماهنگی به ویژه در مورد 
باری که باید از ایران به چین برود بیشــتر مشهود است و از آنجا برمی آید 
که میزان باری که به واسطه این خط ریلی از چین به ایران می آید بیشتر از 
باری است که از ایران به چین می رود همچنین نوع و وزن محصولاتی که 
از ایران به چین صادر می شــود مناسب برای انتقال با حمل دریایی است 
زیرا بیشــتر آنها شــامل مواد معدنی و یا محصولات پتروشیمی می شوند 
همچنین اگر قرار باشد برای انتقال بار از شرق کشور به چین از این مسیر 
ریلی اســتفاده بیشتری شــود نیاز به زیرساخت هایی مانند بنادر خشک و 
ماشــین های حمل کالا از واحدهای تولیدی به مسیر راه آهن وجود دارد 
که این امکانات فعلا در بنادر آبی ما برقرار است و بندر خشک مجهز در 

کشور وجود ندارد. 
وی خاطرنشان کرد: بنابراین این قطارها تنها در حمل کالا از چین به 

ایران استفاده می شوند و در مسیر ایران به چین خالی هستند. 
افزایش واردات از چین در سال جاری 

رئیس اتاق مشــترک بازرگانی ایران و چین در پاســخ به این پرسش 
که محدودیت های تخصیص ارز در ســال جاری واردات از چین را متاثر 
کرده گفت: در سال جاری واردات ایران از چین افتی نداشته و حتی وزن 

آن افزایش داشته است.
وی درباره ارزش تجارت دو کشــور در ســال ۱۴۰۳ اظهار کرد: از 
نظر ارزشــی فعلا نمی توان اطلاعات موثقی ارائه داد چون آنچه در مورد 
واردات بــه ایران گفتــم مبتنی بر داده های گمرک چیــن بود و آنچه در 
گمــرک چین به عنوان ارزش مطرح می شــود متفــاوت از گمرک ایران 
اســت، همچنین بخشی از باری که از ایران به چین صادر می شود از بنادر 
حاشیه جنوبی خلیج فارس می رود. بنابراین باید آمار گمرک ایران منتشر 
و بــا آمار گمرک چین تطبیق داده شــود تا بتوان در مورد ارزش کالاهای 

تجاری اظهارنظر کرد.
حریری دربــاره کمیت و کیفیت ســرمایه گذاری چینی ها در ایران 
توضیح داد: آنچه در دو دهه گذشــته در کشــور اتفاق افتاده ســبب شده 
ســرمایه خارجی جذب شده به ایران به طور متوسط از ۳ میلیارد دلار در 

سال کمتر باشد و این رقم از سال ۱۳۹۷ به بعد پایین تر هم آمده است. 
وی افزود: موضوع دیگر این است که آماری از میزان سرمایه گذاری 
خارجی در ایران در دســترس نیســت و تنها قضیه شــفاف این است که 
بیشــترین سرمایه گذاری خارجی در ایران توسط چینی ها و افغانستانی ها 

صورت گرفته است. 
رئیــس اتاق مشــترک بازرگانی ایران و چین اظهــار کرد: این اتفاق 
بیش از اینکه برآمده از تحریم بودن ایران باشــد ناشی از رتبه پایین ایران 
در شــاخص های بین المللی است، شــاخص هایی مانند رقابت پذیری، 
آزادی اقتصــاد، درک فســاد و از این قبیل. ســرمایه گذار در تعیین محل 
ســرمایه گذاری این موارد را ارزیابی می کنــد و درمی یابد ایران جایگاه 

مناسبی برای سرمایه گذاری نیست.

گروه اقتصادی - رییس کل اسبق 
بانک مرکزی گفــت: اینکه می گوییم 
حذفِ شــوک آور ارز ترجیحی به طور 
وحشتناک اقتصاد کشور را تحت تاثیر 
قــرار می دهد و ممکن اســت که توان 
تحمــل آن در جامعه وجود نداشــته 
باشــد، به همین دلیل است و معتقدم 
روش شــوک درمانــی بــه هیچ وجه 
مناسب شرایط ما نیست. بنابراین باید 
از روش تدریجی استفاده کنیم. یکی از 
روش های حذف تدریجی این اســت 
که یکسان ســازی نرخ ارز را از حذف 
پایین ترین نرخ ارز در اقتصاد آغاز کنیم 
و کالاهایــی که مشــمول این نرخ ارز 
می شدند را تحت ارز ترجیحی با قیمت 
بالاتر قرار دهیم. ولی الله ســیف درباره 
سیاست های اقتصادی دولت چهاردهم 
و ضرورت  تغییر در سیاست های بانک 
مرکزی و همچنین زمزمه هایی از احتمال 
اجرای یکسان سازی نرخ ارز و حذف 
تمــام نرخ های ترجیحی در این دولت 
اظهار داشت: در ابتدا باید گفت اینکه در 
تیم اقتصادی دولت انسجام و هماهنگی 
کامل وجود داشــته باشد و یک نفر به 
عنوان هماهنگ کننده قبول مسئولیت 
کند بســیار مناسب و مفید خواهد بود. 
البته تعبیر فرماندهــی را برای آن نمی 
پســندم چون هریک از دســتگاه ها به 
تنهایی در مقابل قانون مســئولند و باید 

پاسخگو باشند. 
در عیــن حــال بانــک مرکزی 
دستگاهی مســتقل از دولت است که 
وظایف و اختیاراتش به موجب قانون 
مشخص شــده اســت. اهداف بانک 
مرکزی عموما اهدافی بلندمدت هستند 
کــه نباید و نمی تواند تحت الشــعاع 
اهداف کوتــاه مدت دولــت ها قرار 
گیرد. به عنوان مثال مســئولیت  کنترل 
نقدینگی و تورم یک هدف بلند مدت 
را به صورت پایدار و مســتمر دنبال می 
کند.    اینکــه رئیس کل بانک مرکزی 
به عنوان یکــی از اعضای دولت دیده 
می شود و هر زمان بحث معرفی کابینه 
جدید است، رئیس کل بانک مرکزی هم 
مشمول تغییر شود به هیچ وجه منطقی 
نیست. بر همین اساس هم هست که به 
موجب قانون دوره مسئولیت رئیس کل 
بانک مرکزی پنج سال تعیین شده است. 
این در حالی اســت که دولت ها دوره 
های چهار ســاله دارند. یعنی اگر کسی 
به عنوان رئیس کل انتخاب شده و قبل 
از پایان دورهِ مسئولیتش، دولت عوض 
می شــود الزامی و یا ضرورتی در تغییر 
رئیس کل بانــک مرکزی وجود ندارد. 
بر همین اساس حضور رئیس کل بانک 
مرکزی در جلسات دولت الزامی نیست 
و شاید حتی مضر هم باشد. از آنجا که 
سیاســت های پولی و ارزیِ بلند مدت 
بانک مرکزی نباید تحت تأثیر نیازهای 
کوتاه مــدت و روزمره دولت ها تغییر 

کنــد، حضور رئیس کل در جلســات 
دولت باعث می شود از این بابت بانک 
مرکــزی برای تأمین برخــی نیازهای 
جاری دولت تحت فشــار قرار گیرد. 
ادامه این وضعیت باعث می شــود به 
تدریج استقلال بانک مرکزی مخدوش 

 شود.
امکان یکسان سازی نرخ ارز 

با شوک درمانی میسر نیست
رییــس کل اســبق بانک مرکزی 
درباره سیاســت تک نرخی شدن ارز 
در دولــت چهاردهم و حذف ارزهای 
ترجیحــی گفــت: اصــولا یکــی از 
سیاست هایی که همواره مد نظر بانک 
مرکزی بوده این اســت که به تدریج به 
سمت یکســان سازی نرخ ارز حرکت 
کند. آنچه مسلم است با توجه به شرایط 
عمومی موجود در کشور، امکان یکسان 
سازی نرخ ارز به صورت دفعتا واحده 
و با شوک درمانی میسر نیست. اجرای 
سیاست یکسان سازی نرخ ارز اقدامی 
تدریجی اســت و به مرور در طول یک 
دوره معین می تواند اجرایی شــود. در 
ایــن روش تأمین ارز مــورد نیاز برای 
ورود گــروه هــای کالایی مختلف بر 
حسب اولویت به تدریج به بازار محول 
می شــود و همزمــان تخصیص ارز 
ترجیحی برای آن ها متوقف می شود. بر 
این اساس دولت این فرصت را پیدا می 
کند که از محل منابع حاصل از فروش 
ارز با نرخ بازار، سیاســت های جبرانی 
مناســبی برای حمایت از دهک های 
پایین اتخاذ و به مورد اجرا بگذارد. ادامه 
این روش تا آخرین مرحله، یعنی توقف 
کامل تخصیص ارز به نرخ ترجیحی و 
هدایت تقاضای ارز برای واردات کلیه 
کالاها و خدمات به بازار، کشــور را در 
شــرایطی قرار می دهد که بساط نرخ 
های ترجیحی و دستوریِ ارز که دارای 
توالی فاسد بســیار و رانت خواری در 
اقتصاد بوده کلا برچیده شود. باید توجه 
داشته باشیم که عموما دو گروه از عوامل 
بر روی نرخ ارز اثرگذار اســت، گروه 
اول عوامــل بنیــادی اقتصادی و گروه 
دیگر عوامل غیر اقتصادی و انتظاراتی 
هســتند. وظیفه بانــک مرکزی صرفا 
کنترل و خنثی ســازی عوامل اثرگذار 
غیر اقتصادی و نوســاناتی اســت که 
تحت تأثیر شرایط سیاسی و انتظاراتی 
بــه وجود می آیند.اما در رابطه با عوامل 
بنیادی اقتصادی که نرخ واقعی ارز متاثر 
از آنها شــکل می گیــرد، بانک مرکزی 
نمی تواند و اساسا نباید اقداماتی انجام 
دهد که منجر به افزایش شــکاف بین 
قیمت بازار و قیمت واقعی ارز شــود. 
برای مثــال وقتی در اقتصاد با تورم ۴۰ 
درصدی مواجه هســتیم اگر اصرار بر 
جلوگیری از افزایش نرخ ارز باشــد و 
منابــع ارزی هم ایــن امکان را به بانک 
مرکزی بدهد ممکن است برای کوتاه 

مدت نتیجه مورد نظر حاصل شــود اما 
باید بپذیریم این اصرار، دارای آثار منفی 
جدی روی متغیرهای اقتصادی از قبیل 
تولید ملی، اشــتغال، کاهش صادرات، 
افزایش واردات و بســیاری مشکلات 
دیگــر بوده و به هیچ وجه در بلندمدت 
هم نمی تواند ادامه پیدا کند. این تجربه 
در گذشــته چندین بار تکرار شــده و 
همواره شاهد این بودیم که در مقاطعی 
منابع ارزی بانک مرکزی اجازه این کار 
را می داد که قیمت ها سرکوب شود اما به 
محض اینکه در منابع، محدودیتی ایجاد 
می شد، شاهد جهش نرخ ارز بودیم که 
اقتصاد را با یک نوســان شدید روبه رو 

می کرد.
چگونگــی پیدایــش 4200 

تومانی
رییس کل اســبق بانک مرکزی با 
اشاره به روند تصمیم گیری درباره تولد 
ارز ۴۲۰۰ تومانــی در دولت دوازدهم 
اظهار داشت: در دوره ای که مسئولیت 
بانک مرکزی را بر عهده داشتم در تیرماه 
سال ۹6 گزارشی در کمیسیون اقتصادی 
دولت مطرح کردم مبنی بر اینکه روند 
به گونه ای اســت که باید اجازه بدهیم 
نرخ ارز تحت تاثیر متغیرهای اقتصادی 
افزایــش پیدا کند و نبایــد با اصرار بر 
جلوگیری از تأثیر واقعیت های اقتصاد 
بر نرخ ارز باعث تشدید عدم تعادل ها 
در اقتصاد شویم. در آن جلسه توضیح 
داده شــد که محدودیت منابع ارزی به 
ما اجــازه نمی دهد که نرخ ارز را بانک 
مرکزی تعیین کنــد. بلکه نرخ واقعی 
ارز در هر اقتصادی تابع عملکرد کلان 
اقتصــاد و واقعیت هــای آن اقتصاد در 

مقایسه با سایر اقتصادها خواهد بود.
ســیف ادامــه داد: بانک مرکزی 
ممکن است با اســتفاده از منابع ارزی 
)اگر منابع ارزی بانــک مرکزی کافی 
باشــد ( نرخ را در بــازار تثبیت کند اما 
مســلما ادامه این روش باعث بزرگتر 
شدن تدریجی شکاف بین نرخ واقعی 
و نرخ اســمی بازار خواهد شد و توالی 
فاســد بسیاری را به همراه دارد. البته به 
این نکته هم اشــاره شد که منابع ارزی 
در شرایط فعلی به نحوی است که قطعا 
امکان ادامه شرایط فعلی وجود ندارد و 
عنقریب با شوک ارزی مواجه خواهیم 
شد. متأسفانه توضیحات مبسوط بانک 
مرکزی در آن جلسه مسموع واقع نشد 
و با این بیانِ ناقص و نادرســت که نرخ 
ارز به منزله ناموس اقتصاد کشور است 
و به هیچ وجه نباید اجازه بدهیم افزایش 
پیدا کند با پیشنهاد بانک مرکزی مخالفت 
شد. رییس کل اسبق بانک مرکزی افزود: 
متأسفانه در اغلب موارد به غلط تصور 

می شود با سرکوب نرخ ارز و جلوگیری 
از افزایش آن در بازار می توان پول ملی 
را تقویــت کــرد در صورتیکه قدرت 
پول ملی هر کشــوری بــه عواملی از 
قبیــل تولید ملی، حجم صــادرات و 
تراز تجاری آن کشــور بســتگی دارد 
و بــه صورت مصنوعی بــا عرضه ارز 
در بــازار نمی توان قیمت واقعی ارز را 
تعیین کرد. در این گزارش بر اســاس 
اطلاعــات و تحلیل ارائه شــده، تنش 
ارزی در پایان ســال ۹6 پیش بینی شده 
بود. رئیس جمهور از شــنیدن گزارش 
برآشفت و دستور داد آقای جهانگیری 
به عنوان معاون اول جلســاتی بگذارند 
و با همکاری همه دســتگاه ها از بروز 
این تنش جلوگیری کنند، اما در نهایت 
پیش بینی بانک مرکزی اتفاق اقتاد. بعد 
از شروع نوســانات در اواخر سال ۹6 
بنا بر بحث ها و مذاکرات در جلســاتی 
به ریاست معاون اول نهایتا همان مدل 
پیشنهادی بانک مرکزی مورد پذیرش 
جمعی قرار گرفت و قرار شد در حضور 
رئیس جمهور مطرح و با جلب موافقت 
ایشان به اجرا درآید. محور اصلی طرح 
پیشــنهادی این بود کــه قیمت بازار را 
بپذیریم و تلاش کنیم آن را به ســمت 
نــرخ واقعی ارز هدایــت کنیم. عموما 
بهتریــن وضعیت بازار ارز که می تواند 
از ثبات برخوردار باشــد زمانی است 
که نرخ اســمی در بازار منطبق بر نرخ 
واقعی ارز باشــد. سیف تاکید کرد: در 
ادامه بعــد از توافق جمعی برای جلب 
موافقــت رئیس جمهور و نهایی کردن 
تصمیم جلسه ای با حضور تیم اقتصادی 
و برخی از کارشناسان به ریاست رئیس 

جمهور تشکیل شد. 
این جلسه که قرار بود همه حضار 
در حضــور رئیس جمهــور از طرح 
پیشنهادی بانک مرکزی حمایت کنند 
و تصمیــم اجرایی کــردن رژیم ارزی 
شناور مدیریت شده نهایی شود مجددا 
با مخالفت رئیس جمهور مواجه شد و 
بعد از بحث هــای فراوان، اصرار بانک 
مرکــزی و یکی دو نفــر از حضار به 
جایی نرسید و نهایتا نرخ ۴۲۰۰ تومان 
به عنوان مصوبه جلســه عنوان شد. از 
بنده خواســتند در مورد این تصمیم و 
مبنــای نرخ ارز ۴۲۰۰ تومانی مصاحبه 
و مراتــب را اعلام کنــم. توضیح دادم 
ایــن تصمیم همان طور که اعلام کردم 
مورد تأیید بانک مرکزی نیست و نمی 
توانــم در باره تصمیمی که قبول ندارم 
مصاحبه ای داشته باشم که البته متعاقبا با 
دستور رییس جمهور، آقای جهانگیری 
تصمیم مبنی بر سیاست ارز ترجیحی 

۴۲۰۰ تومانی را اعلام کرد.

راهکارهای اصلاح نرخ ارز
رییس کل اســبق بانک مرکزی با 
بیــان اینکه در حال حاضر به غیر از ارز 
ترجیحی، چندین نرخ دیگر هم ایجاد 
شــده اظهار داشت: البته امکان اصلاح 
این وضعیت با روش های مناســب و 
قابــل اجرا وجــود دارد و از نظر مبانی 
اقتصادی هم مشکلی نیست. تنها نکته، 
انتخاب بهترین روش در شرایط موجود 
اســت که کمترین هزینه را ایجاد کند و 
بتواند در یک دوره زمانی قابل قبول به 
نتیجه برسد. یک راه این است که اصلاح 
نرخ به صورت ناگهانی و با شوک همراه 
باشــد و به یکباره اعلام شــود که نرخ 
واحد ارز همین نــرخ موجود در بازار 
اســت و بعد از آن بانک مرکزی سعی 
کنــد آن را در دامنــه نرخ وافعی کنترل 
کند. این اقدام در زمان شروع به یکباره 
تکانه بزرگی را در اقتصاد ایجاد می کند 
و فشــارهای زیادی را به مردم به ویژه 
دهک های کم درآمــد جامعه تحمیل 
می کند.  برای پرهیــز از تبعات ناگوار 
چنین تصمیمی راه دوم، روش حذف 
تدریجی اســت و باید به طور شفاف و 
بدون هیچ ابهامی با اطلاع رسانی مناسب 
به مرحله اجرا درآید. البته موضوع مهم 
نحوه اجرای سیاســت و روش اعمال 
تدریجی آن اســت. در طول دوره اجرا 
باید به دقت برنامه اصلی مورد مراقبت 
و پایش باشد. تجربه نشان داده است که 
معمولا در حین اجرا تصمیماتی گرفته 
می شود که مسیر اجرا را تغییر می دهد 
و در نهایت شــاهد انحــراف از هدف 
می شویم. ســیف درباره تجربه حذف 
یکبــاره ارز ترجیحی ۴۲۰۰ تومانی در 
دولت ســیزدهم و ایجاد تورم های بالا 
در اقلام و کالاهای اساســی مردم تاکید 
کرد: اینکه می گوییم حذفِ شوک آور 
ارز ترجیحی به طور وحشتناک اقتصاد 
کشــور را تحت تاثیر قــرار می دهد و 
ممکن است که توان تحمل آن در جامعه 
وجود نداشته باشد، به همین دلیل است 
و معتقدم روش شــوک درمانی به هیچ 

وجه مناسب شرایط ما نیست. 
بنابراین بایــد از روش تدریجی 
استفاده کنیم. یکی از روش های حذف 
تدریجی این اســت که یکسان سازی 
نــرخ ارز را از حــذف پایین ترین نرخ 
ارز در اقتصاد آغاز کنیم و کالاهایی که 
مشمول این نرخ ارز می شدند را تحت 
ارز ترجیحی با قیمت بالاتر قرار دهیم. 
در اجرای چنین سیاست هایی به منظور 
حمایت از دهک های پایین جامعه دولت 
باید به فکر اعمال همزمان سیاست های 
جبرانی هم باشد. باید بررسی شود این 
اقدامــات چه تاثیری روی کدام یک از 

گروه هــای کالایی خواهد داشــت و 
مصرف کنندگان این گروه کالایی چه 
قشری هستند و براساس این اطلاعات و 
داده ها به صورت جبرانی مابه تفاوتی که 
حاصل می شود به این گروه ها تخصیص 
داده شود و از این طریق می توان بخشی 
از فشارهای افزایش قیمت را بر خانوار 
جبران کرد. هدف این است که در دوره 
انجام این اصلاحات فشارهای معیشتی 
به گروه های کــم درآمد حتی الامکان 

خنثی شود.
با حــذف ارز ترجیحی مردم 

تنبیه می شوند
رییــس کل اســبق بانک مرکزی 
اظهار داشــت: هدف اصلی از سیاست 
جبرانی ترمیم قدرت خرید دهک های 
پایین درآمدی اســت موضوع مهم در 
این رابطه شناســایی دقیق خانوار های 
مشــمول است که به دلیل ضعف های 
اطلاعاتــی از پیچیدگی هــای زیادی 
برخوردار است. اگر یارانه های مربوط 
به سیاســت جبرانی با دقت تخصیص 
داده شود مشکلی ایجاد نخواهد شد و 
فشارهای وارده بر اقشار مذکور از این 
طریق می تواند خنثی شود. در غیر این 
صورت ممکن است انجام اصلاحات 
منجر به نارضایتی و فشارهای اجتماعی 
شــود و در نتیجه دولــت ناگزیر انجام 

اصلاحات را متوقف کند.    
 ســیف درباره اظهــارات برخی 
از کارشناســان اقتصادی مبنی بر اینکه 
دولت ها چرا بــرای مبارزه با رانت ارز 
ترجیحی، با مفسدان این جریان برخورد 
نمی کنند و با حذف ارز ترجیحی تمام 
مردم تنبیه می شوند، گفت: در این نکته 
مهم تردیدی نداشــته باشیم که اصولا 
یکــی از مهمترین عوامل رانت جویی 
و فســاد، وجود نرخ های ترجیحی و 
دستوری در اقتصاد است. این واقعیت 
قابل انکار نیست، نمونه بارز آن همین 
پرونده فساد مربوط به چای دبش است. 
قوی ترین سیستم های نظارتی و پلیسی 
در دنیــا هم نمی تواند به صورت کامل 
جلوی رانت و فساد های مربوط به نرخ 
های ترجیحی و قیمت های دستوری 
را بگیرد. اگر نــرخ ارز واقعی و همان 
نرخ بازار باشــد انگیزه سوء استفاده از 
آن بسیار ضعیف می شود اما وقتی نرخ 
ارز ترجیحی است، طبیعتا انگیزه فساد 

افزایش پیدا می کند.

روایت »سیف« از تولد ارز ۴۲۰۰ تومانی و تبعات 
حذف شوک آورِ ارز ترجیحی

گروه اقتصادی  - تفاوت دو نرخ صفر  
مالیات و معافیت مالیاتی در این است که در 
نرخ صفر، مــودی مکلف به ارائه اظهارنامه 
مالیاتی و ابراز درآمد است و با بررسی اسناد و 
مدارک ارائه شده، سود مودی تعیین و به جای 
اعمال نرخ مالیاتی، سود تعیین شده  در صفر 
ضرب می شود که معمولا مدت برخورداری 

از آن در قانون تعیین می شود.
مدیــرکل امور مالیاتــی چهارمحال و 
بختیــاری گفت: در نرخ صفر مودی مکلف 

به ارائه اظهارنامه مالیاتی و ابراز درآمد است، 
برخــی معافیت ها نیز با تعیین مبلغ معین در 
قوانین تعیین می شوند و برخی معافیت ها هم 
به صورت کلی بوده و نیاز به بررســی ندارد 
که معافیت فعالیت های کشاورزی اشخاص 

حقیقی از جمله این موارد است.
 عزیزالله گنجی در خصوص تفاوت نرخ 
صفر مالیات و معافیت مالیاتی، اظهار کرد: در 
نرخ صفر، مــودی مکلف به ارائه اظهارنامه 
مالیاتی و ابراز درآمد است و با بررسی اسناد و 

مدارک ارائه شده، سود مودی تعیین و به جای 
اعمال نرخ مالیاتی، سود تعیین شده  در صفر 
ضرب می شود که معمولا مدت برخورداری 

از آن در قانون تعیین می شود.
 مدیرکل امور مالیاتــی چهارمحال و 
بختیاری با بیان اینکــه مالیات نرخ صفر به 
مالیاتی اشاره دارد که درصد آن، برای مدت 

زمان مشــخصی، برابر با عدد صفر در نظر 
گرفته می شــود، افزود: برخی معافیت ها با 
تعیین مبلغ معین در قوانین تعیین می شوند 
مثل سقف معافیت حقوق بگیران  و مشاغل، 
برخی معافیت ها هم به صورت کلی بوده و 
نیاز به بررسی ندارد که معافیت فعالیت های 
کشاورزی اشــخاص حقیقی از جمله این 

موارد است.
 گنجی با بیان اینکه از ابتدای سال جاری 
تاکنــون حدود ۹۰۰ میلیــارد تومان درآمد 
مالیاتی در اســتان وصول شده است، گفت: 
مودیانی کــه هیچ گونه تراکنشــی ندارند 
مشــمول مالیات نمی شــوند و درآمدهای 
پایین نیز درصورتی که به حد نصاب معافیت 

نرسد، معاف از مالیات هستند و درصورت 
مازاد بودن، مشمول پرداخت مالیات هستند.

 وی اضافه کرد: افرادی که مالیات صفر 
دارند از سوی ســازمان امور مالیاتی کشور 
پیامکــی در خصوص صفر بــودن مالیات 
دریافت می کنند. گنجی با بیان اینکه با تحقق 
عدالت مالیاتی در جامعه رسیدن به عدالت 
اجتماعی آســان تر شده و شکاف اجتماعی 
کاهــش می یابد، تصریح کــرد: افرادی که 
پیامک مالیات صفــر را دریافت نکرده اند، 

بعد از ۱۰ مردادماه برای پرداخت اظهارنامه 
مالیاتی به درگاه مالیاتی مراجعه و این موضوع 

را پیگیری کنند.
 گنجــی با بیان اینکه این اختیار وجود 
دارد که مشــتریان خوش حساب و  افرادی 
که اظهارنامه مالیاتی خود را به موقع تحویل 
داده اند مشمول بخشــودگی خواهند شد، 
خاطرنشــان کرد: در صورت مشاهده فرار 
مالیاتی مردم می توانند مراتب را با شــماره 

۱۵۲6 درمیان بگذارند.

تفاوت نرخ صفر مالیات و معافیت مالیاتی چیست؟

بــه جای صــدور مجوز دوســتانه  به 
ایرلاین های بی خاصیــت و فاقد کیفیتِ 
مناسب و همچنین تاسیس فرودگاه های 
بدون مسافر، همین وضعیت موجود را 
اگر بتوانیم ارتقاء دهیم، به ناگاه خواهیم 
دیــد که مردم چگونه از یک ایرلاین و یک 
فــرودگاه با کیفیت حمایت خواهند کرد.
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